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خبر فوتبال

 غوغای دختر ایرانی در اسپانیا
درخشش دختر ایرانی در اسپانیا بازتاب بسیار  �

زیادی در رســانه های مختلف داشــته اســت. به 
گزارش فرارو، شاید تا پیش از این، آنهایی که حتی 
به صورت حرفه ای هم ورزش را دنبال می کردند، 
اســم فاطمه خلیلی را نشــنیده بودنــد؛ اما این 
موضوع مربوط به قبل از هفت روز اخیر است! در 
روز های گذشته، این دختر ایرانی در اسپانیا آن قدر 
هنرنمایی کرده که حالا سخت است اسمش را از 
یاد برد. فاطمه خلیلی دروازه بان تیم ملی هندبال 
زنان ایران اســت. او و تیم ملی زنــان ایران برای 
اولین بار موفق به حضــور در رقابت های جهانی 
شــده اند و در بین رشــته های تیمــی از این حیث 
تاریخ ســازی کرده اند. حضور آنهــا در رقابت های 
جهانی هندبال با حجاب، پیش از این مورد توجه 
رســانه های معتبر دنیــا از جمله «آس» اســپانیا 
قــرار گرفته بود؛ اما این تمام ماجرا نیســت، چون 
از زمانــی که ایران برابر غول های این رشــته قرار 
گرفتــه، همه چیز تغییر کــرده و حالا فقط حجاب 
دختران ایرانی نیســت که مورد توجه قرار گرفته 
اســت. درخشــش فاطمه خلیلی، دروازه بان تیم 
ملی هندبال زنان ایران، آن قدر به چشــم آمده که 
او در دومین بازی حتی با وجود شکســت سنگین 
تیم ملی ایــران برابر نروژ، به عنوان بهترین بازیکن 
زمین انتخاب شــد؛ افتخــاری بی نظیر برای دختر 
هندبــال ایران کــه نمونه اش پیــش از این وجود 
نداشــته اســت. در شــبی که تیم ملــی هندبال 
زنــان ایران برابر تیم پرقدرت نــروژ با نتیجه ۴۱ بر 
۹ شکســت خورد، فاطمه خلیلی با درخششــی 
مثال زدنی ۱۸ ســیو تماشایی داشــت و در نهایت 
در میان تشــویق حضار و البته بازیکنان تیم نروژ، 
جایزه اش را دریافت کرد. او که احساســاتی شده 
بــود، در آغوش هم تیمی هایش قــرار گرفت. این 
اولین درخشش فاطمه خلیلی نبود، چون او پیش 
از ایــن در بازی با رومانــی در اولین دیدار ایران در 
این رقابت ها هم با وجود شکســت سنگین ایران 
درخشــیده بود و چهره اول تیم ملی هندبال زنان 
ایران بود. تیم ملی هندبال در شــرایطی پا به این 
رقابت ها گذاشــته که با کسب عنوان چهارمی در 
رقابت های آسیایی، برای اولین بار جواز حضور در 

رقابت های جهانی را به دست آورده است.
 

رفتار دوگانه مجری تلویزیون
مجری و گزارشــگران ورزشــی تلویزیون علیه  �

باشــگاه استقلال شــده و به نظر می رسد این رویه 
درباره باشگاه پرســپولیس هم تداوم داشته باشد. 
به گزارش فــرارو، دربی پایتخــت اگرچه جذابیتی 
نداشــت و با تســاوی بدون گل به پایان رسید، ولی 
با یک اتفاق مهم بیرون از مســتطیل ســبز همراه 
بــود؛ اتفاقی کــه ارتباط مســتقیمی بــا تبلیغات 
محیطی داشــت. در واقع بــرای اولین بار در دربی 
بود که تبلیغات محیطی به باشگاه استقلال واگذار 
شــد و آنها از کنــار همین یک بــازی، چند میلیارد 
تومان ســود کردند. استقلالی ها البته بخش زیادی 
از بنر هــای تبلیغاتــی را روی ســکو های خالی از 
تماشاگر کشــانده بودند تا از این حیث بتوانند سود 
بیشــتری ببرند، ولی این اقدام باشگاه چندان مورد 
توجه محمدحســین میثاقی، مجری برنامه فوتبال 
برتر و البتــه محمدرضا احمدی، گزارشــگر بازی، 
قــرار نگرفت و آنهــا بار ها از این گفتنــد که چنین 
تبلیغاتــی موجب رنجــش مخاطبــان تلویزیونی 
می شــود. گلایه این دو از اســتقلالی ها این بود که 
روی کیفیت تصویربرداری اثر منفی دارد. شــاید از 
نگاه زیباشناســی حق با آنها باشد، ولی سؤالی که 
هر دو نفر باید به آن پاســخ دهند، این است که چه 
کاری بشخصه انجام داده اند تا باشگاه های ایرانی 
از لحاظ مالی متضرر نشــوند؟ بعــد از نامهربانی 
با عادل فردوســی پور و کنار راندن او از تلویزیون و 
البته بعد از مهاجرت مزدک میرزایی، این دو چهره، 
درســت یا غلــط، خودشــان را در زمــره برترین ها 
می دانند؛ اما واقعیت این است که این دو نفر هم تا 
به حال کوچک ترین برنامه ای برای زنده شــدن حق 
پخش تلویزیونی برای فوتبال ایران نداشته و بیشتر 
ســعی داشــته اند مدیران تلویزیون را راضی نگه 
دارند. آیا دســت آنها در ساخت چنین برنامه هایی 
بســته، ولی زبانشــان برای نقد کردن فعالیت های 
تبلیغاتی دو باشــگاه مطرح ایران، تند و تیز اســت؟ 
درست اســت که بهتر بود ســکو های ورزشگاه با 
حضور تماشاگران پرشــور مزین می شد، ولی وقتی 
بــا بی برنامگــی مســئولان ایرانی، ســکو ها خالی 
مانده، آیا باشگاه ها هم به خاطر تلویزیون باید قید 
میلیارد ها تومان پول را بزنند؟ مجری و گزارشــگر 
دربی اعتقاد داشــتند چنین تصاویری مورد رنجش 
مخاطبان می شــود، ولی ســؤال اینجاست که مگر 
مخاطبــان تلویزیونی این بازی یکی از ده ها میلیون 
هوادار این دو تیم نیســتند؟ چرا باید این مخاطبان 
از اینکه پولی به جیب باشگاهشــان برود و بتوانند 
یکی از بی شــمار مشــکلات موجود را حل وفصل 
کننــد، ناراحت شــوند؟ آیا مخاطبــان تلویزیون از 
زیرنویس های آزاردهنــده ای که مدام حین پخش 
بازی هــای فوتبــال روی صفحه ظاهر می شــود، 
رنجیده خاطر نمی شــوند؟ آنجا کــه نفعش برای 
تلویزیون اســت، همه چیز خوب است، ولی وقتی 
قرار است پولش به جیب اســتقلال و پرسپولیس 
برود، به ناگاه همه چیز زشت شده و مخاطب اذیت 
می شود؟ بهتر است مجریان ورزشی تلویزیون قبل 
از تکــرار انتقادهای بحث برانگیــز، ابتدا فکری به 

حال دوگانگی رخ داده در این موضوع کنند.

وقت آن است که تماشاگران 
در ورزشگاه ها حاضر شوند

دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: از دوستان وزارت  �
بهداشت می خواهیم که نسبت به صدور مجوز ورود 
تماشاگران اقدام کنند. همه می دانیم اکنون وقت آن 
است که تماشاگران در اســتادیوم ها حضور داشته 
باشــند. حســن کامرانی فر در گفت وگویی رادیویی 
بــا برنامه تهران ورزشــی درباره واگــذاری تبلیغات 
محیطی به باشــگاه ها  گفت: ایــن اتفاق با تصمیم 
رئیس فدراســیون فوتبال بررسی شــد و فدراسیون 
فوتبال به این نتیجه رســید که هر شرایطی که برای 
فوتبال بهتر باشــد و باشگاه ها در شرایط بهتری قرار 
بگیرند و درآمدزا باشند، مهیا شود. فدراسیون فوتبال 
هم در کنار باشگاه هاست و به آنها کمک می کند که 
در بحث تبلیغات خودشــان ورود پیدا کنند. یکی از 
سیاست های فدراسیون فوتبال برون سپاری است و 
اینکه کمتر در این موضوعات ورود پیدا کند. با توجه 
به اینکه باشــگاه ها تمایل نشــان دادند و می توانند 
تبلیغات محیطی را برنامه ریزی کنند، برای قسمتی 
از درآمدهایشــان فدراسیون هم کمک می کند تا به 
این درآمدها برســند. او درباره ورود VAR به فوتبال 
ایــران گفت: ما بعد از اینکه یک شــرکتی را آوردیم 
تا VAR را برای بازی  تیم ملی داشــته باشیم، چند 
روز قبل یک فراخوانی مجدد در ســایت فدراسیون 
زدیم و از کســانی که نمایندگی دارند و در این مدت 
توانسته اند نمایندگی شان را تجهیز کنند خواسته ایم 
 VAR تا این فرایند را شروع کنیم و هرچه سریع تر به
برسیم. فدراســیون فوتبال به عنوان مسئول فوتبال 
کشور در حال تلاش است تا تجهیزات VAR را به کار 
بگیریم. نامه هایی را به فیفا زده ایم تا بحث آموزش 
داوران را شــروع کنیم و بتوانیم با یک شرکت طرف 
حســاب فیفا کار کنیم و همین طور یک نمایندگی در 
کشور هم خدمات بعد از آن را انجام دهد. امیدواریم 
که این اتفاق زودتر رخ بدهد. در حال تلاش هســتیم 
تا یک شرکت مربوط به فیفا را به عنوان پایه کار قرار 
دهیم و تمام ورزشــگاه ها را تجهیــز کنیم. دبیرکل 
فدراســیون فوتبــال درباره تشــکیل کارگروه جهت 
حضــور جیانی اینفانتینــو در ایران بیان کــرد: بله، 
یک کارگروه تشــکیل داده ایم. چندین جلسه برگزار 
کرده ایم و در حال برنامه ریزی هستیم. ما مدل فیفا را 
می دانیم و برای حضور اینفانتینو و تیم همراهش در 
ایران در حال برنامه ریزی هستیم تا برنامه های مدنظر 
فیفــا و AFC را بــه نمایش بگذاریــم و کار را پیش 
می بریم. مطمئنا یک میزبانی خوب در بازی با عراق 
را در پیش خواهیم داشت و برنامه ریزی می کنیم تا 
جشن صعود را هم برگزار کنیم و یک میزبانی خوب 
هم از رئیس فیفا و تیم همراه داشته باشیم. او درباره 
حضور تماشاگران در هفته نهم رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران تصریح کرد: در بحث حضور تماشاگران 
در ورزشــگاه ها، فدراســیون فوتبال و سازمان لیگ 
نظرشــان این اســت که هرچه زودتر تماشاگران به 
ورزشــگاه ها بیایند  اما یکســری قســمت های دیگر 
مثــل وزارت بهداشــت بایــد مصوبــه و تأییدیه به 
فدراســیون فوتبال بدهند. جلساتی گذاشته ایم و از 
دوستان خواستیم تا مجوز حضور یک سوم ظرفیت 
اســتادیوم ها را صادر کنند. در حال تلاش هستیم و 
همین جا هم از دوستان وزارت بهداشت می خواهیم 
که نسبت به مجوز ورود تماشاگران اقدام کنند. همه 
ما می دانیم که الان وقت آن اســت که تماشــاگران 
در استادیوم ها حضور داشته باشند و کاری است که 
باید انجام شــود. کامرانی فر دربــاره حضور زنان در 
ورزشگاه با حضور رئیس فیفا گفت: جدا از اتفاقات 
خوبی که در زمان حضور اینفانتینو در ایران می افتد، 
دو موضوع خیلی مهم اســت. بحــث اول حضور 
تماشاگران و زنان در ورزشگاه است و بحث دوم هم 
اساسنامه  فدراسیون فوتبال است که باید آن را هم 
نهایی کرده باشــیم. فیفا روی این دو موضوع تأکید 
دارد و امیدوارم تا زمان حضور رئیس فیفا مشکلات 

مربوط به آنها را حل کنیم. 

 AFC  کمک ۲ میلیون دلاری
به فدراسیون ها

کنفدراســیون فوتبــال آســیا به فدراســیون های  �
تحت پوشــش خود کمک دومیلیــون دلاری خواهد 
کــرد. ســایت AFC اعلام کــرد: انجمن هــای عضو 
کنفدراســیون فوتبال آســیا و اتحادیه های منطقه ای 
در شــرایط قوی تری برای توســعه فوتبال در سراسر 
قاره قرار خواهند گرفت. کنفدراســیون فوتبال آســیا 
در برنامه هــای جدیــد خود کمــک دومیلیون دلاری 
را بــرای فدراســیون های عضو خود از جملــه ایران 
درنظر گرفته اســت که توسط کمیته اجرائی AFC در 
هشتمین جلسه خود در ۲۱ نوامبر ۲۰۲۱ تصویب شده 
اســت. فدراســیون های عضو موظف هستند تا سال 
۲۰۲۳ یک برنامه راهبردی چهار ساله (تکمیل شده یا 

در حال تکمیل) داشته باشند.

برنامه
سه شنبه ۱۶ آذر

پاری سن ژرمن – کلوب بروژ ۲۱:۱۵
لایپزیش – منچسترسیتی ۲۱:۱۵

پورتو – اتلتیکو مادرید ۲۳:۳۰
میلان – لیورپول ۲۳:۳۰

دورتموند – بشیکتاش ۲۳:۳۰
آژاکس – اسپورتینگ ۲۳:۳۰

رئال مادرید – اینتر ۲۳:۳۰

شــرق: دوره چهارســاله مدیریت صالحی امیری در 
کمیتــه ملی المپیک ۲۶ دی به پایان می رســد و اگر 
بخواهد مجددا بر کرســی ریاست بنشــیند، باید در 
انتخابات شــرکت کند؛ امــا نکته اینجاســت که آیا 
صالحی امیری هماننــد دوره گذشــته، از این امتیاز 
برخوردار اســت که از اعضای مجمع رأیی بالا بگیرد 
یا خیر؟ صالحی امیری چهره شناخته شده ای است و 
همه به خوبی می دانند که شــخصیتی کاملا سیاسی 

است.
او کــه از بدنه اصلاحات به شــمار مــی رود، به 
واســطه ارتباط نزدیکش بــا این جنــاح، در دولت 
یازدهــم و دوازدهم، پســت های بالایی داشــت؛ از 
ریاســت کتابخانه ملی و سرپرســتی وزارت ورزش 
گرفته تا تصدی وزارت فرهنگ و ارشاد، معاونت امور 
اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهــران و قائم مقام 
شــهردار. در آخر هم که ریاست کمیته ملی المپیک 
را کــه همواره اعتبار خاصــی در مجامع بین المللی 
ورزش دارد، عهده دار شــد، اما در حال حاضر شرایط 
برای او قدری متفاوت شــده اســت؛ چرا کــه اداره 

امور کشــور به دست اصولگرایان است و از آنجا که 
صالحی امیری با این طیف، همسویی ندارد، بعید به 
نظر می رســد اصولگرایان علاقه زیادی برای پیروزی 
در انتخابــات پیش روی کمیته ملی المپیک داشــته 
باشــند. به خصوص اینکــه از دور و نزدیک شــنیده 
می شود مقامات دولت ســیزدهم هم تلویحا پیغام 
دادنــد که تمایلی بــرای ادامه ریاســتش در کمیته 
ملــی المپیک ندارند. با توجه به این جریانات از الان 
شائبه هایی در مورد این انتخابات به راه افتاده است. 
دلیل اصلی این شائبه ها هم مربوط به جنجال هایی 
اســت که در کمیســیون ورزشــکاران این کمیته به 
وجود آمده اســت. طبق آیین نامه تعریف شــده، این 
کمیســیون در مجموع ۲۰ عضــو دارد که ۱۵ نفر آن 
چندی قبل به صورت انتخابــی (برگزاری انتخابات) 
معرفی شــدند. هادی ســاعی، پرافتخارترین المپین 
ایرانی چون عضو کمیســیون ورزشــکاران شــورای 
المپیک بود، اتوماتیک وار به کمیســیون راه پیدا کرد 
و چهــار نفر بعدی هم به صــورت انتصابی با حکم 

رئیس کمیته معرفی شدند.

حالا دعــوا بر ســر این چهــار نفر اســت. گفته 
می شــود صالحی امیری عده ای خــاص را وارد این 
کمیســیون کرده تا از رأی آنها اســتفاده کند. اول از 
همه بهداد ســلیمی، قهرمان وزنه بــرداری المپیک 
۲۰۱۲ لنــدن را نماینــده ایــن کمیســیون در هیئت 
اجرائی کند (کمیســیون ورزشــکاران از نگاه کمیته 
بین المللی المپیک (IOC) بالاترین ســطح اهمیت 
را دارد؛ چراکــه در هیئت اجرائی کمیته ملی از حق 
رأی برخوردار است). شــایعه دیگر که مطرح است 
این اســت که می گویند طوری برنامه ریزی شــده که 
شش ورزشکار حاضر در انتخابات ریاست به گونه ای 

انتخاب شده اند که رأی شان با صالحی امیری است.
با این حال، نشست کمیسیون ورزشکاران دو روز 
پیش در شرایطی برای انتخاب نماینده هیئت اجرائی 
و آن شــش نماینده برگزار شد که از بین ۲۰ عضو، ۹ 
نفر غایب بودند. با وجود این، چون قانون نصف اعضا 
به علاوه یک رعایت شــده بود، رأی گیری انجام شد و 
بهداد سلیمی با کســب ۱۱ رأی عضو هیئت اجرائی 
شــد. حمیده عباســعلی، مجتبــی عابدینی، محمد 

باقری معتمد، سجاد گنج زاده، بهداد سلیمی و زهرا 
نعمتی به عنوان رأی دهندگان در انتخابات ریاســت 
مشخص شدند. از بین آن ۹ نفر فعلا هادی ساعی و 
احسان حدادی اعتراض شان را نسبت به دخالت در 
تصمیمات کمیســیون علنی کرده اند. هر دو صراحتا 
تأکید کردند از قبل مشــخص بوده که بهداد سلیمی 

نماینده هیئت اجرائی است.
ذبیــح االله پورشــیب،  امیــن بوداغی، شــهربانو 
منصوریان ، فرزانه فصیحی ، محمدرضا گرایی، حسن 
یزدانی و ندا شهســواری ســایر نفراتی هســتند که 
هنوز دلیلی برای غیبت خود در این نشســت و عدم 
حضورشــان در رأی گیری مطــرح نکردند.  در این باره 
شنیده می شود که محمدرضا گرایی و حسن یزدانی، 
قهرمانان کشــتی فرنگی و آزاد جهان نیز با دســتور 
علیرضا دبیر، رئیس فدراســیون کشتی، از شرکت در 

جلسه منع شدند. 
دبیــر از مخالفان رئیس کمیته اســت.  احســان 
لنــدن   ۲۰۱۲ المپیــک  نایب قهرمــان  حــدادی، 
در این باره به ایســنا گفته اســت: «قرار اســت هر ۹ 
نفر که در جلســه نبودیم، نشست خبری بگذاریم و 
پشــت پرده هایی وجود دارد که نه تنها برای جامعه 
ورزش بلکه لازم است، برای مردم ایران شفاف سازی 
شود. باید دست شان برای مردم رو شود تا مشخص 
شــود ورزش را چطور جلو می برند». حدادی جدای 
از ایــن اظهارنظر تنــدش علیه رئیــس کمیته ملی 
المپیک به «شرق» گفت: «من نامه ای را تنظیم کردم 
و می خواهم آن را بــرای کمیته بین المللی المپیک 
(ioc) ارســال کنم. آنها باید در جریــان این اتفاقات 
قرار بگیرند».  با همه اینها رضا صالحی امیری، رئیس 
کمیته ملی المپیک تا به الان واکنشی به این اتفاقات 
نشان نداده است. «شــرق» روز گذشته تلاش کرد تا 
در ارتباطــی تلفنی با او بیشــتر در جریان ماجراهای 
اخیر قــرار بگیرد و صحبت هــای او را هم انعکاس 
دهد؛ اما روابط عمومی کمیته اعلام کرد که همه چیز 
طبق آیین نامه پیش رفته و صالحی امیری قصد ورود 

به این حواشی را ندارد.
البته باید به این نکته اشاره کرد که صالحی امیری 
بعد از اینکــه چهار عضو انتصابی را در کمیســیون 
ورزشــکاران منصوب کرد، گفت: «بــه خاطر برابری 
جنســیتی دو مــرد و دو زن را منصوب کــردم. من 
دخالتــی در معرفی نفرات نداشــتم و فدراســیون 
مربوطه این چهار نفر را معرفی کردند. ما به گونه ای 
عمل کردیم که حق همه فدراســیون های المپیکی 

در کمیسیون رعایت شود».

 هفته آخــر رقابت هــای مرحلــه گروهی لیگ 
قهرمانان اروپا، امشــب از ســر گرفته می شــود که 
در یکی از حســاس ترین بازی های امشــب، پورتو با 
مهدی طارمــی، میزبان اتلتیکو مادرید سرشــناس 
است. رقیب اسپانیایی که در سال های اخیر همواره 
یکــی از مدعیان رســیدن به فینال لیــگ قهرمانان 
اروپــا بــوده، در این فصــل، فعلا نتوانســته قدرت 
همیشــگی اش را به رخ بکشــد و در تلاش است تا 
به عنــوان تیم دوم از گروه صعود کند. در گروه دوم 
لیگ قهرمانــان اروپا لیورپول با ۱۵ امتیاز صعودش 
را قطعی کرده است؛ ولی هنوز سرنوشت تیم دوم 
مشخص نشــده اســت. پیش از بازی های امشب، 

پورتو با پنج امتیاز در رده دوم است و دو تیم میلان 
و اتلتیکو هر کدام با چهــار امتیاز و به دلیل تفاضل 
گل در رده های ســوم و چهارم ایســتاده اند. ناگفته 
پیداســت که به دلیل اختلاف امتیاز کم بین سه تیم 
باقی مانده این گروه، هنوز مشخص نیست چه تیمی 
شــانس بیشتری برای صعود دارد. پورتو در صورت 
کســب برد در این بازی خانگی بدون حرف و حدیث 
راهی مرحله حذفی می شــود؛ ولی کسب برد برابر 
اتلتیکویــی کــه کلی ســتاره مشــهور دارد، به این 
سادگی ها نیســت. با این حال، رسانه های پرتغالی 
چشم به هنرنمایی مهاجم ایرانی پورتو دارند تا اگر 
کار گره خورد، مهدی طارمی بتواند تأثیرش را نشان 

بدهد. در یکی، دو روز گذشــته رسانه های پرتغالی 
از اهمیت مهدی طارمی در ترکیب پورتو نوشــته و 
آمارش را منتشــر کرده اند. اهمیت طارمی در پورتو 
به قدری هست که مجله لیگ قهرمانان اروپا پیش 
از بازی های این هفته به ســراغ ایــن مهاجم ایرانی 
بــرود و با او مصاحبه کند؛ اما طارمی چند هفته ای 
می شــود کــه در مأموریت اصلی اش کــه گل زنی 
است، ناکام مانده است. او که در کورس آقای گلی 
در لیگ پرتغال قرار داشته، الان در همه رقابت های 
مختلف، هفت بازی اســت که نتوانسته برای پورتو 
گل زنــی کند و از این حیث زیر ذره بین رفته اســت. 
البته با وجود گل نزدن او همچنان یکی از مهره های 

تأثیرگــذار ایران تیم اســت و در بطن همه حملات 
پورتــو دیده می شــود. مهاجم بوشــهری باشــگاه 
پورتو به غیر از انگیزه بــرای گل زنی مقابل اتلتیکو 
و شکستن طلســم ناکامی اش در هفت بازی اخیر، 
در تلاش است تا با گل زنی در دیدار حساس امشب 
بتوانــد از علی دایی، یکی از چهره های تأثیرگذار در 
زندگی ورزشــی اش هم عبور کند! طارمی به همراه 
علــی دایــی، هر کدام تا بــه حال ســه گل در لیگ 
قهرمانان اروپا زده و پشت ســر سردار آزمون در رده 
دوم ایســتاده اند. اگر او بتواند امشب گل زنی کند، از 
علــی دایی عبور می کند و اســطوره فوتبال ایران را 

پشت سر می گذارد.

شــرق: تحولات بازار ارز در حالی این روزها مهم ترین 
مســئله اقتصادی کشور اســت که به دغدغه ای بزرگ 
برای حــوزه ورزش هم تبدیل شــده اســت. افزایش 
روز به روز نرخ دلار و یورو در یک ســال اخیر، به قدری 
مســئولان این عرصه را در تنگنا قــرار داده که آنها را 
از ســاده ترین اعزام هــای بین المللی نیــز عاجز کرده 
اســت؛ طوری که حتی نمی توانند هزینه های سفر به 
کشــورهای همســایه را تأمین کننــد. تازه ترین خبر در 
خصــوص اوضاع بد مالی فدراســیون های ورزشــی، 
مربوط به فدراسیون کاراته است؛ فدراسیونی گسترده 
که باوجــود درآمدزایــی زیاد، خزانه اش خالی شــده 
اســت. تیم های ملی این رشته در شرایطی هفته آینده 
باید راهی رقابت های قهرمانی آسیا در قزاقستان شوند 
که هزینه اعزام آنها به این کشــور آســیایی ۱۵ میلیارد 

تومان برای فدراسیون کاراته آب خورده است. 
از آنجا که این رقابت ها در تمامی رده های سنی 
(نوجوانان، جوانان، زیر ۲۱ ســال و بزرگسالان) 
کاتا (اجرای فرم) و کومیته (مبارزه) و در هر دو 
بخش زنان و مردان برگزار می شود، فدراسیون 
کاراتــه ناچــار اســت ۱۶ تیم ملــی مختلف با 
جمعیت بیش از صد نفر را به مسابقات ۲۰۲۱ 
آســیا بفرستد. این فدراســیون تمام هزینه های 
مربــوط بــه این مســابقات را به صــورت یورو 
پرداخت کــرده و در مجمــوع هزینه اعزام هر 
ملی پوش بــه قزاقســتان را ۱۱۰ میلیون تومان 
اعلام کرده است. نکته درخو   ر توجه اینجاست 
کــه وزارت ورزش و جوانان به عنــوان متولی 
اصلی این حوزه، تنها کمکی که برای شــرکت 
در این رویداد کرده، چیزی حدود ســه میلیارد 
تومان بوده و فدراسیون کاراته مابقی اعتبارات 
را از بودجه سالانه خود و اسپانسر فراهم کرده 

اســت. نکته جالب دیگر این است که تأثیرات مستقیم 
نوســانات ارز، هزینه اعزام های برون مــرزی برای یک 
کشور ســطح پایین آســیایی را به گونه ای بالا برده که 
فدراســیونی مثــل کاراته باید دو برابر بودجه ســالانه 
خــود را صرف حضور در چنیــن رقابتی کند. وضعیت 
نامناســب اقتصــادی حاکم بــر ایــران در حال حاضر 
به شــکلی است که حتی کمیته ملی المپیک، به عنوان 
دیگر نهاد بالادســتی ورزش کشــور، نگاهش را برای 
حضور در بازی های آســیایی ۲۰۲۲ هانگژو کیفی کرده 
و تنها می خواهد نفراتی را اعزام کند که شانس اصلی 

مدال آوری این بازی ها هستند.
از دیگر موارد سفر پرماجرای کاراته کاران ایرانی به 
قزاقستان، حضور تیم ملی اصلی بزرگسالان مردان در 
این رقابت هاســت. تا پیش از این قرار نبود این تیم به 

مســابقات قهرمانی آسیا اعزام شود. با تصمیم شهرام 
هروی، ســرمربی این تیم، انتخابی های تیم ملی به این 
صورت برگزار شــد که نفرات اول راهی جهانی شوند 
و نفرات دوم هم مجوز شــرکت در قهرمانی آســیا را 
بگیرنــد. اما با اتفاقــات غیرمنتظره ای کــه در جهانی 
امارات رخ داد، همه چیز یک باره تغییر کرد و درنهایت 
باز هم تیم اول جایگزین تیم آســیایی شــد. دلیل این 
اتفاقــات نیز به معضــل چالش برانگیز اســرائیلی ها 
برمی گردد. ورزش اسرائیل در حالی در سال های اخیر 
در رشته هایی مثل کشتی، جودو، شمشیربازی، شطرنج، 
تکوانــدو و... ســرمایه گذاری کرده که حــالا به کاراته 
رســیده اســت. آنها برای این دوره از مسابقات کاراته 
قهرمانی جهــان ۲۰۲۱، پنج نماینده در بخش انفرادی 
مســابقات داشــتند. از آنجا که رویارویی ورزشــکاران 

ایرانی بــا نماینده های اســرائیل جزء خــط قرمزهای 
نظام اســت، فدراســیون کاراته زمانی کــه گروه بندی 
مسابقات مشخص شد، برای جلوگیری از تبعات منفی 
ایــن قضیه، کلا هیــچ تیمی را به امــارات اعزام نکرد. 
در نهایت این طور شــد که تیــم اصلی جای تیم دوم را 
در آســیایی گرفت. ورزش ایران مدت هاست به خاطر 
داستان ســعید ملایی، علیرضا فیروزجا و ...  زیر ذره بین 
نهادهای بین المللی ورزش دنیاست؛ بنابراین چاره ای 
نیســت جز اینکه در چنین شــرایطی تصمیماتی از این 
قبیل اندیشــیده شــود. تیم ملی کومیته مــردان ایران 
در حالی در ســه دوره قبل عنوان قهرمانی مســابقات 
جهانی را از آن خود کرده بود که در این دوره شــانس 
مسلم کسب مقام نخست بود. شهرام هروی، سرمربی 
تیم ملی کاراته مردان، در این باره می گوید: «هدف ما از 
ابتدا این بود که یک تیم به مســابقات قهرمانی 
جهان و تیم دیگری نیز به رقابت های قهرمانی 
آســیا اعزام شــود، اما با لغو حضــور ایران در 
رقابت های جهانــی امارات، این موضوع اتفاق 
نیفتاد و قرار اســت تیم نخست عازم مسابقات 
آسیایی شود. مســابقات جهانی رویداد مهمی 
برای کاراته ایران بــود و غیبت ایران بر روحیه 
بچه ها اثر گذاشت، اما به مرور شرایطشان بهتر 
شد و خوشــبختانه در حال حاضر با انگیزه بالا 
خود را برای حضور در رقابت های آسیایی آماده 
می کنند». کادر فنی تیم ملی کومیته با توجه به 
این تغییرات، در نظر دارد نفرات دوم مســابقه 
انتخابی این تیم را که رقابت های قهرمانی آسیا 
را از دســت دادند، به یکی از رقابت های کاراته 
وان (لیــگ جهانی) اعزام کند. البته هنوز زمان 
این مسابقات مشخص نیست، اما قطعا تا آخر 

سال انجام می شود.

چالش جدید کمیته ملی المپیک 

طرح طارمى براى عبور از على دایى

سفر پرماجراى کاراته کاران ایرانى به قزاقستان
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